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کدام استان ها رکورددار 
حوادث کوهستان هستند

ســازمان  عملیاتی  تیم های  مدیــر  ایرنا: 
امداد و نجــات جمعیــت هلال احمر با 
اعلام اینکه طی ۱۰ ســال گذشته حوادث 
هلال احمر  مأموریت  ســومین  کوهستان 
اســت، گفت: بــه ترتیب در اســتان های 
تهران، فــارس و مازندران در پنج ســال 
گذشــته بیشــترین حوادث کوهستان رخ 

داده است.
محمدحســین کبادی  با اشــاره به اینکه 
در  ترتیــب  بــه  آســیب دیده  بیشــترین 
استان های فارس، مازندران و تهران برای 
یا کوهنوردان   علاقه مندان به کوهنوردی 
اســت، اظهار کرد: در انتقــال مصدومان 
حوادث کوهســتان، تهران رتبه نخست و 

مازندران و کرمانشاه رتبه سوم را دارند.
مخصوص  تجهیــزات  همراه داشــتن  او 
صعــود در زمســتان را بســیار ضروری 
دانست و یادآور شد: عملیات امداد رسانی 
در کوهســتان در فصل زمستان نیز بسیار 
دشــوار است و در برخی از موارد به دلیل 
تغییر هوا در کوهســتان اعزام بالگرد نیز 
بســیار دشــوار و گاهی موارد غیر ممکن 

خواهد بود.
مدیر تیم های عملیاتی ســازمان امداد و 
نجــات جمعیت هلال احمر با اشــاره به 
آغاز فصل زمســتان و علاقه بســیاری از 
افراد به رشته کوهنوردی اظهار کرد: این 
فصل برای دوستداران ورزش و صعود به 
قله فرصت مناسبی است و آنها زمستان 
را بهار صعود می دانند؛ زیرا در این فصل 
مواهب طبیعی طبیعت کشور زیاد است.

کبــادی تأکیــد کــرد: علاقه منــدان بــه 
کوهنوردی و کوهنــوردان حرفه ای برای 
داشتن صعود مناسب به قله باید شناخت 
و آگاهی از کوهســتان در فصل زمســتان 

داشته باشند تا دچار حادثه نشوند.
او یکی از نــکات مهم برای علاقه مندان 
و کوهنــوردان را توجــه بــه تغییــرات 
اقلیمــی در جهــان و ایران دانســت و 
گفت: آنچه شرایط را با گذشته متفاوت 
کــرده در کنار گرم شــدن زمین، تغییرات 
بارشــی است. شــدت و میزان بارش در 
ســال های اخیر تغییر کرده است. در این 
دوران بــا بارش های ناگهانی و شــدید 
مواجه هســتیم و بارش بــرف و کولاک، 
طوفان و سیل می تواند شرایط را یک باره 
تغییــر دهد. کبادی دربــاره صعودهای 
معمــول کوهنوردی در فصل زمســتان 
بیان داشــت: مقاصدی ماننــد دماوند، 
علم کــوه و ســبلان بــرای علاقه مندان 
بــه کوهنوردی یا کوهنــوردان حرفه ای 
جذاب است، اما نداشتن برنامه منسجم 
برای صعود به قله می تواند دردسر ساز 
شــود. معمولا دو گروه بــه قله صعود 
می کننــد: گروهی که با داشــتن آگاهی، 
کســب دانش، علم و درک درســتی از 
مخاطرات صعــود دارند و گــروه دیگر 
فاقــد چنین فهم و آگاهی هســتند. این 
افراد شرایط اضطراری در برف و کولاک 
را لمس نکردند و به واقع در مخاطرات 
نمی توانند قضاوت درستی داشته باشند. 
مدیر تیم های عملیاتی ســازمان امداد و 
نجات جمعیــت هلال احمر اظهار کرد: 
برخی از علاقه مندان کوهنوردی به دلیل 
نداشتن شناخت از مخاطرات کوهستان، 
دوره هــای  ســپری نکردن  جملــه  از 
و  مشــکلات  می توانند  بهمن شناســی، 
را بشناســند.  مخاطرات در کوهســتان 
کوهنــوردان حتما پیــش از صعود باید 
گزارشــی از شرایط آب و هوایی منطقه از 
اداره هواشناسی و نرم افزارهای مربوطه 
گرفته و به هشــدارهایی که هواشناسی 
کوهســتان می دهد توجه داشته باشند 
و اگــر فــردی بــه تجهیزات زمســتانی 
برای صعود دسترســی نداشت، باید از 
صعود خــودداری کند. مدیــر تیم های 
عملیاتی سازمان امداد و نجات جمعیت 
شــماره های  داشــتن  هــلال  احمــر 
ضروری دســتگاه های امدادرسان مانند، 
آتش نشانی، پلیس و هلال احمر را برای 
کوهنــوردان ضروری دانســت و گفت: 
افراد پیش از عزیمت نیز باید حتما زمان 
و مســیر صعود را به خانواده و باشگاه 
کوهنوردی اعــلام کنند و از بیماری های 
شــایع فصل زمســتان شــناخت داشته 
باشند. همچنین در فصل زمستان بهترین 
زمان بازگشــت از قله حدود ظهر است. 
کبــادی گفت: همچنین بــه کوهنوردان 
توصیــه می شــود از تصمیم های آنی و 
احساســی و صعود ۷۲ ســاعت پس از 
بارش برف به کوهستان خودداری کنند و 
از لباس های با رنگ هایی مانند قرمز، زرد 
و فسفری استفاده کنند. این لباس سبب 
می شود در صورت بروز حادثه، راحت تر 

شناسایی شوند.

افزایش ۳۰ درصدی مراجعه تهرانی ها
 به میادین میوه و تره بار

شرق: مدیرعامل سازمان مدیریت میادین میوه و تره بار شهرداری تهران از 
افزایش ۳۰ درصدی میزان مراجعه شهروندان به میادین و بازارهای میوه 
و تره بار خبر داد. مهدی بختیاری زاده با مقایســه آمار میزان مراجعه شهروندان 
در شش ماهه نخست ۱۴۰۳ به میادین و بازارهای میوه و تره بار شهرداری تهران 
نسبت به شش ماه  سال قبل گفت: این میزان استقبال به نسبت مدت مشابه در 
سال ۱۴۰۲ به ۳۰ درصد افزایش پیدا کرده است. وی با اشاره به رویکرد سازمان 
مدیریت میادین میوه و تره بار شــهرداری تهران در عرضه محصولات کشاورزی 
گفــت: در این دوره مدیریت شــهری ســازمان مدیریت میادین میــوه و تره بار 
شهرداری تهران سعی کرده با حذف واسطه ها و دلالان، محصولات را به صورت 
مســتقیم از تولیدکنندگان تهیه کند تا قیمت ها به نســبت ســطح شهر کاهش 
چشــمگیری داشــته باشــد. مدیر عامل ســازمان مدیریت میادین میوه و تره بار 
شهرداری تهران ادامه داد: این رویکرد در تمام زمینه های عرضه محصولات از 
کشــاورزی تــا پروتئینی و کالاهای فراوری شــده باعث افزایــش میزان رضایت 
شهروندان هم در زمینه در دسترس بودن این کالاها و هم قیمت مناسب آن در 
بازارها و میادین میوه و تره بار شهرداری تهران شود. وی با اشاره به اینکه رویکرد 
حذف واســطه و تأمین محصولات از تولید کننده اصلی بر اســاس دو مســئله 
سلامت کالا و دسترسی به تولیدات اولیه در این دوره مدیریت شهری اجرا شده 
است، بیان کرد: همچنین برای تعیین سلامت محصولات، آزمایش های متعددی 
به صــورت دوره ای و گزینــش تصادفی روی محصولات انجام می شــود و این 
مسئله باعث شده محصولاتی که سلامتی آنها تضمین شده نیست، راه خود را به 

داخل میادین و بازارهای میوه و تره بار شهرداری تهران باز نکنند. 

با  اهدای سلول های بنیادی خون ساز 
زندگی بخش باشید

سه سال پیش و در شرایطی که کمتر کسی به دلیل شیوع ویروس کرونا 
در مراکز عمومی حاضر می شد، «هادی» چندین روز به صورت داوطلب 
در یکی از بیمارســتان های شیراز حاضر شد تا بتواند زندگی ببخشد به کودکی 
تهرانی که مبتلا به بیماری سرطان بود. هادی برای کمک به «بهار»، دختر یکی 
از دوستانش به عضویت مرکز پذیره نویسی سلول های بنیادی خون ساز محک 
در آمده بود و با آگاهی از تطابق نمونه اش با کودکی در تهران، برای کمک به 
او مراحل پیوند را ســپری کند و بتواند برای یک کودک مبتلا به ســرطان کاری 
انجام دهد. حالا، هادی ۴۶ ساله و علی ۱۴ ساله در کنار یکدیگر نشسته اند و از 
خاطرات این روزهایشــان بــرای یکدیگــر تعریف می کنند. هــادی می گوید: 
خوشحالم که بهار، واسطه خیر شد تا بتوانم از یک کودک دیگر حمایت کرده و 
زندگی را به او ببخشم. من دو پسر دارم، یکی مهبد و دیگری هم علی. پسرانی 
که هر دو متولد ســال ۸۹ هستند. مادر علی که در تمام این مدت اشک هایش 
را پاک می کند می گوید: زندگی دوباره به علی بخشــیده شده است. ما هر سال 
برای علی دو بار تولد می گیریم؛ یک بار دی ماه که تولد اصلی اوست و یک بار 
هم خرداد که با پیوند ســلول های بنیادی، دوباره متولد شد. مادر علی خطاب 
به هادی می گوید: آقا شــما زندگی را به علــی که نه، به همه  ما هدیه دادید. 

پیوندتون مبارک.

پیوند سلول های بنیادی چیست؟
پیوند سلول های بنیادی  خون ساز (ســلول های پیش ساز خونی که می توانند 
به ســلول های بالغ خون تبدیل شــوند) یکی از راه هایی است که برای درمان 
بیماری هــای مختلف از جمله بیماری ســرطان به کار مــی رود. در این روند 
درمانی نوع ژن های سازگاری بافتی که در اصطلاح HLA نامیده می شود، برای 
فرد داوطلب مشخص شــده و اطلاعات آن در بانک HLA مرکز پذیره نویسی 
ذخیره می شود. زمانی که یک فرد بیمار نیاز به پیوند مغز استخوان پیدا می کند، 
ســازگاری ژن های ثبت شــده موجود در این مرکز با بیمــار نیازمند پیوند مورد 
بررســی قرار می گیرد و در صورت انطباق، انتقال سلول های بنیادی خون ساز 
از فرد اهداکننده به بیمار، طی مراحلی که امروزه با روش های کمتر تهاجمی 

انجام می شود، صورت خواهد گرفت.
از آنجا که متأســفانه روز به روز شــاهد افزایش آمار در بیماری های کودکان 
نظیر بیماری های مادرزادی نقص ایمنی اولیه، ذخیره ای، کـم خونی های ارثی 
و بدخیمی ها هستیم، پیوند ســلول های بنیادی باید در مراکز درمانی کودکان 
به صورت تخصصی انجام شــود. بر همین اساس بخش پیـــوند سلول های 
بنیادی بیـمارستان فوق تخصصی محک از مهرماه ۱۳۹۰ به عنوان یک پایگاه 
مرجع پیوند سـلول های بنیادی برای کودکان مبتلا به سرطان در کشور افتتاح 
شــد. یکی از مشــکلات پیوند ســلول های بنیادی، وجود اهداکننده مناســب 
اســت؛ محدودیت نمونه ها، هزینه بالا و عــدم قطعیت در تطابق نمونه های 
دریافت شده از خارج کشور نیز از دیگر عواملی است که باعث شد یکی از مراکز 
پذیره نویسی اهدای سلول های بنیادی خون ساز ایران در محک شکل بگیرد تا 
با استفاده از ظرفیت جامعه مدنی ایران، امکان استفاده رایگان برای نیازمندان 
به پیوند فراهم شــود و علاوه بر دریافت کننــدگان، اهداکنندگان نیز بتوانند با 
مشــارکت ارزشــمند خود، نوع جدیدی از کمک به هم نوع را تجربه کنند. بر 
همین اســاس مرکز پذیره نویسی ســلول های بنیادی خون ساز محک در سال 
۱۳۹۵ و بر پایه عمل به مسئولیت اجتماعی یک بنگاه اقتصادی شکل گرفت. 
امروز و پس از گذشــت هشت سال از راه اندازی مرکز پذیره نویسی سلول های 
بنیادی خون ساز محک نزدیک به ۱۲ هزار نمونه در آن به ثبت رسیده که بیش 
از ۹۰۰ نمونه اهدا شــده با بیماران نیازمند پیوند در سراســر کشــور و حتی در 
سایر کشورها، منطبق شده است و ۱۱ پیوند تاکنون صورت گرفته است. بنابراین 
می توان گفت محک در حال حاضر جزء فعال ترین واحدهای متصل به شبکه 
ملی پیوند سلول های بنیادی خون ساز محسوب می شود و سومین بانک بزرگ 

HLA کشور است

چگونه در مرکز  پذیره نویسی سلول های بنیادی عضو شویم؟
داوطلبان در هرجای ایران که باشــند با مراجعه به مراکز انتقال خون اســتان 
محل سکونت شان می توانند برای انجام مراحل بررسی های اولیه جهت اهدای 
سلول های بنیادی خون ســاز اقدام کنند. همچنین در صورتی که تمایل دارند 
می توانند با مرکز پذیره نویسی محک در ارتباط باشند تا اقدامات مرتبط با ثبت 
نمونه انجام شــود. بنابراین در صورتی که سابقه بیماری بدخیم، بیماری های 
قلبی- عروقی، ریوی و دیابت وابسته انسولین ندارید و بیماری هایی چون ایدز 
و هپاتیت مبتلا نیستید، عضو این مرکز شوید. فراموش نکنید که با این اقدام، به 

راحتی می توانید نجات بخش یک زندگی باشید.

در صحن شورای شهر  چه  گذشت؟  از  انتقاد به نظافت شهر تا پشت پرده مافیای زباله

افتخارسازی به سبک مدیران ششم
نگاه خبر

جامعهجامعه

شرق:  اعضــای شورای شهر تهران 
روز گذشــته مانند همیشه از وضعیت 
نظافت شــهر گلایه کردند، از پشــت 
پرده مافیــای زباله در تهران ســخن 
گفتند و دخل و خرج هشت ماهه شهر 
تهران را بررســی کردند. گزارشــی که 
نشان می داد درآمدهای نقد و غیرنقد 
شــهرداری در این مدت به حدود ۹۷ 
هزار و ۸۰۷ میلیارد تومان رســیده که 
شــامل ۸۷ هزار و ۱۸۹ میلیارد تومان 
درآمد نقــد و ۱۰ هــزار و ۶۸۰ میلیارد 

تومان درآمد غیرنقد بوده است.
حبیب کاشــانی، خزانه دار شورای 
شهر تهران، با اشاره به بودجه مصوب 
سال ۱۴۰۳، اعلام کرد  شهرداری تهران 
در هشت ماهه نخســت سال، ۶۴.۷۹ 

درصد از بودجه مصوب خود را محقق کرده است.
او همچنین به تفکیک درآمدهای شــهرداری در ســه فصل اصلی پرداخت و گفت: در 
فصل اول درآمدها  که شامل ۷۹ درصد از بودجه مصوب بوده، ۵۳.۸۵ درصد وصول شده 
اســت. در فصل دوم  که مربوط به منابع حاصل از واگذاری دارایی های ســرمایه ای است، 
۱۲۸.۸۱ درصد و در فصل سوم  که شامل منابع حاصل از واگذاری دارایی های مالی است، 

۸۱.۸۸ درصد وصول شده است.
خزانه دار شــورای شــهر تهران در بخش دیگری از ســخنان خود به بررسی آیتم های 
کاهشی و افزایشی درآمدهای شهرداری پرداخت و گفت: در بخش عوارض ارزش افزوده، 
شــهرداری تهران هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان بیشــتر درآمد داشته است. همچنین در بخش 
فروش اموال غیرمنقول، درآمد شهرداری ۱۰هزارو ۱۰۰ میلیارد تومان افزایش یافته است.

خزانه دار شورای شهر تهران، از کاهش سه هزار و ۹۲۸ میلیارد تومانی درآمد شهرداری 
نســبت به بودجه مصوب هشــت ماهه انتقاد  و ابراز امیدواری کرد  در ماه های باقی مانده 

سال، این کسری جبران شود.
بهروز شــیخ رودی، کارشناس مالیه و اقتصاد شهری، با اشاره به گزارش درآمد و هزینه 
هشت ماهه ســال ۱۴۰۳ که در جلسه روز گذشته شورای شهر تهران ارائه شد، به خبرنگار 
«شرق» گفت: در گزارشی که زاکانی آن را اول دی ماه سال جاری در اجرای ماده ۷۹ قانون 
شــهرداری ها به شورای شهر تقدیم کرده اســت، رقم مازاد درآمد بر هزینه سال قبل را در 
کد درآمدی ۱۶۰۲۰۹ به شــورای شــهر صفر اعلام کرده، حال آنکه در لایحه متمم بودجه 
ســال ۱۴۰۳ که با امضای زاکانی تقدیم شــورای شهر شده، شاهد آن هستیم که شهرداری 
برخــلاف گزارش درآمد و هزینه، رقم ۱۱ هــزار و ۵۱۵ میلیارد تومان را برای مازاد درآمد بر 
هزینه سال قبل در لایحه خود اعلام کرده است. این رفتار دوگانه شهرداری در ارائه گزارش 
منابع بودجه سبب شده  در گزارش درآمد و هزینه آبان ماه ۱۴۰۳ شاهد اعلام رقم ۹۷ هزار و 
۸۰۷ میلیارد تومان به عنوان مجموع منابع تحصیل شــده در هشــت ماهه نخست امسال 
باشــیم. این در حالی است که زاکانی در لایحه متمم بودجه سال ۱۴۰۳ مجموع منابع در 
دســترس خود در هشت ماهه نخست امســال را رقم ۱۰۹ هزار و ۳۲۲ میلیارد تومان اعلام 
کند  که البته رقم واقعی منابع در دســترس شــهرداری با لحاظ مازاد درآمد بر هزینه سال 
قبل نیز برخلاف آنچه در گزارش درآمد و هزینه آبان ماه اعلام شده همین رقم ۱۰۹ هزار و 

۳۲۲ میلیارد تومان است!
ایــن کارشــناس مالیه و اقتصاد شــهری در ادامه با اشــاره به تکلیف خزانه دار شــورا 
بر اســاس ماده ۷۹ قانون شــهرداری ها اشــاره کرد و گفت: خزانه دار شورا براساس قانون 
مسئولیت بررسی صورت حساب ماهانه درآمد و هزینه تسلیمی شهرداری و ارائه آن همراه 
با نظریه به جلســه شورا را  حداکثر ظرف یک هفته پس از دریافت صورت حساب بر عهده 
دارد. اما در عمل شــاهد هستیم که گزارشاتی که در ســال ۱۴۰۳ ارائه شده، به اینکه چرا 
شــهرداری رقم مازاد درآمد بر هزینه ســال قبل را در گزارش درآمد و هزینه ماهانه خود 
برخلاف واقعیت صفر اعلام و تقدیم شــورا کرده توجهی نشــده است! در حقیقت زاکانی 
با اســتفاده از این بی توجهی رقم ۱۱ هزارو ۵۱۵ میلیارد تومان مازاد درآمد بر هزینه ســال 
قبل را یک باره در لایحه متمم روی میز گذاشته تا بتواند با آن افتخارسازی کند! حال آنکه 
این رقم می بایســت در گزارش درآمد و هزینه ماهانه شهرداری اعلام و در سرجمع منابع 
در دســترس شهرداری حساب می شــد، اما در عمل ما شــاهد عدم پایبندی شهرداری به 
قانون در تهیه گزارش درآمد و هزینه ماهانه و خدشه واردکردن بر شفافیت مالی به بهانه 

افتخار سازی هستیم.
در ادامه صحن علنی نیز لطف االله فروزنده، معاون مالی و اقتصادی شــهرداری تهران، 
بر لزوم افزایش درآمدهای پایدار و بررســی مجــدد ماده ۱۷ قانون درآمدهای پایدار، تأکید 
و همچنیــن به موضوع واگذاری دارایی های مالی و تصفیه بدهی های شــهرداری با بانک 

تجارت اشاره کرد.
فروزنده به دو نکته اشــاره کــرد: اول، بحث ثبت هزینه ها و تــلاش برای افزایش رقم 
درآمدهاست. ما تلاش زیادی می کنیم و به واحدها فشار می آوریم تا بتوانیم رقم درآمدها 
را افزایش دهیم. روند نســبت به ســال گذشــته بهتر شــده، اما باید تلاش بیشتری کرد و 

واحدهای مختلف باید کمک کنند تا عملکردمان بهبود یابد.
فروزنــده در ادامه به موضوع واگذاری دارایی های مالی اشــاره کرد و گفت: در بخش 
واگذاری دارایی های مالی، بیش از ۱۹۰ درصد پیشــرفت داشــته ایم. عمده این واگذاری ها 
مربوط به فــروش اموال و تصفیه بدهی هاســت. مهم ترین رقم ایــن واگذاری ها، فروش 

مجموعه ماهان به بانک تجارت بود که رقم قابل توجهی داشت.
ناصــر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه، در ادامه جلســه به موضوع چک های 
شهرســازی اشــاره کرد و گفت: چک هایی که از مردم گرفته ایم، وقتی وصول می شوند، به 
دارایی های مالی تبدیل می شــوند. این موضوع باعث می شود  منابع نقدی ما به اشتباه در 

دارایی های مالی ثبت شود. این اشتباه باید اصلاح شود.
فروزنده در پاســخ به این ســؤال توضیــح داد: چک هایــی که از مــردم گرفته ایم، در 
ســال مالی جاری به عنوان درآمد غیرنقدی ثبت می شــوند و وقتی وصول می شــوند، به 
دارایی های مالی تبدیل می شــوند. این روند در ســال های گذشــته به دلیل کم بودن رقم 
چک هــا  چندان مورد توجه نبود، اما اکنون بــا افزایش تعداد چک ها، این موضوع اهمیت 

بیشتری پیدا کرده است.
سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیســیون حمل ونقل نیز در این جلسه به موضوع 
طرح ال ای زد و کنترل آلودگی هوا اشاره کرد و گفت: طرح ال ای زد برای کنترل آلودگی هوا 
در تهران بسیار مهم است، اما متأسفانه در هشت ماه گذشته عملکرد این طرح صفر بوده؛ 

این در حالی است که شهرداری تهران بیشترین سهم را در آلودگی هوا دارد.
فروزنده در پاســخ به این سؤال توضیح داد: به ســازمان حمل ونقل دستور داده ایم که 
ایــن موضوع را پیگیری کند، اما بــه دلیل کمبود زمان، موفق به انجام این کار نشــده اند. 
ما در  حال تلاش برای جذب منابع بیشــتر هستیم، اما مســئولیت اصلی طرح، با سازمان 

حمل ونقل است.

انتقادهای دنباله دار به نظافت شهر
روز گذشــته، ناصر امانی،  عضو شورای شهر تهران، به ارائه گزارش محله گردی خود از 

محله ۱۷ شهریور در منطقه ۱۸ پرداخت.
او بــا بیان اینکــه اولین نکته ای که به محض ورود به محلــه جلب توجه می کند عدم 
نگهداشــت صحیح و قابل قبــول و وضعیت نابهنجار نظافت و رفت و روب اســت، تأکید 
کرد: با توجه به اینکه متأســفانه بافت تجاری و کارگاهی در حال افزایش و غلبه اســت و 
به صورت طبیعی تولید پسماند بیشتر از بافت مسکونی می شود، این موضوع جلب توجه 
بیشــتری کرده و ا کثر انهار، محل تجمع و انباشــت زباله و فاضلاب شــده و طبعا جولان 

حیوانــات موذی را بــه دنبال خواهد 
داشــت. نکته ای که ساکنان محله نیز 
در اولین مواجهه، آن را مطرح کردند 

و شکایت داشتند.
او اضافه کــرد: این منطقــه برابر 
شــیوه نگهداشت گذشــته که ( البته 
هنوز اصلاح نشــده) پیمانــکار رفت 
و روب مشــترک بــا مناطــق ۹ و ۱۰ 
دارد کــه محمدی، شــهردار منطقه 
نیز از وضعیت نیروی انســانی به کار 
گرفته شده در منطقه  شکایت داشته و 
مطابق با بررسی های ایشان، پیمانکار 
یک ســوم تعداد نیروی انســانی برابر 
قــرارداد در منطقــه را بــه کار گرفته 
است. این موضوع در خصوص فضای 
سبز محله نیز صادق است؛ در بوستان 
خیام و ۱۷ شــهریور که از آنها بازدید شــد، متأســفانه به دلیل  رســیدگی نکردن، علاوه بر 
خالی شدن کامل سطوح بوستان ها، درختان نیز به موقع هرس نشده اند و مبلمان بوستان ها 

نیز قدیمی است و سنگ فرش و موزائیک کف بوستان ها نیز به بهسازی و نوسازی دارند.
او ادامــه داد:  به دلیــل افزایش واحدهای تجــاری و حضور مجتمع هــای صنعتی و 
کارگاهی، فضای محله دچار آشــفتگی بصری بوده و روانه شــدن خودروهای ســنگین به 
ســمت بازار آهن شادآباد که در همســایگی این محله قرار دارد،  با تعداد درخور توجهی 
وانت بارهایــی که یا حمل کالای کارخانه ها و کارگاه ها را انجام می دهند یا با اســتقرار در 
خیابان هــا و معابر محله باعث ســد معبر، ترافیک، آلودگی صوتی و آلودگی بیشــتر هوا 
می شــوند، شــرایط را بغرنج تر کرده اند. به نحوی که به گفته معتمدین محله، شــاخص 

آلودگی هوا در منطقه و این محله همیشه بالاتر از سایر مناطق جنوبی تهران است.
او گفت: در حوزه حمل ونقل نیز اتوبوس های گذری از این محله کاملا فرســوده هستند 
و به دلیل کمبود اتوبوس با فاصله های طولانی تردد می کنند. ایستگاه های اتوبوس محله 
نیز قدیمی و نابسامان بوده و نیاز به بازسازی و نوسازی جدی دارند. همچنین برای کاهش 
حضور وانت بارهای میوه و تره بار، مردم درخواست احداث بازار  میوه و تره بار دارند. مکانی 
به ســازمان میادین معرفی شــده که امید اســت عملیات احداث آن به زودی آغاز شود. 
تیرهای برق مزاحم نیز مثل اکثر محلات جنوبی از ناهنجاری های معبری و ترافیکی محله 

است که ۲۰ عدد از آنها نیاز به جابه جایی فوری دارند.
مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شورا، درباره این گزارش  گفت: یکی از چالش های 
منطقه ۱۸ این اســت که بخشــی هایی از این منطقه تبدیل به بارانداز پسماند خشک  شده 
اســت . مسئله ای که در اینجا قصد طرح داریم، فرایند جمع آوری پسماند خشک از مخازن 
اســت که یک فرایند بغرنج در شــهر تهران شده و البته تنها محدود به منطقه ۱۸ نبوده و 
مربوط به تمام مناطق تهران است. حتی در مناطق شمالی نیز به صورت پررنگ تر مشاهده 

می شود؛ چون بر اساس تحلیل ها، ارزش زباله مناطق شمالی بیشتر است.
وی ادامه داد: آسیبی که این موضوع به شهر تهران می زند، آسیب جدی تری به چهره 

پایتخت می زند و یک ذهنیت فلاکت بارانه برای شهروندان ایجاد می کند.
رئیس کمیسیون سلامت محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران با اشاره به 
گزارش محله گردی منطقه ۱۸ تهران و اشــاره اعضای شورای شهر به وضعیت پسماند و 
رفت و روب شــهر، شیوه جمع آوری پســماند و مدیریت پسماند در حال حاضر را نادرست 
اعلام کرد و گفت: این مســئله را بارها در جلســات کمیســیون تذکــر داده ایم و در برخی 

جلسات، اعلام کرده ایم  این شیوه ای که در پسماند انجام می شود، نادرست است.
وی افزود: در یکی از جلســات مشــترک با کمیســیون برنامه و بودجه نیز تأکید کردیم 
که باید شــیوه درست اتخاذ شــود. مسیر را اشــتباه می روند و با افزایش اعتبار، شهر تمیز 

نمی شود، بلکه نیازمند برنامه است.
او با اشاره به تغییرات زیاد مدیریتی در سازمان پسماند، گفت: به طور میانگین هر هشت 

ماه یک مدیرعامل در این سازمان جابه جا شد.
پیرهادی در ادامه سخنان خود تأکید کرد: فقدان کارگر ماهر یکی از مسائل ضروری در 
حوزه پسماند اســت و نیازمند نظارت درست و برنامه دقیق و برگزاری جلسات تخصصی 
است و باید از نظرات همه نخبگان در این زمینه بهره گرفت و مسائل باید در برخی مناطق 

تهران به صورت نمونه اجرائی شود.
در جلسه شورای شهر تهران، بررسی طرح اصلاح فرایندهای دبیرخانه کمیسیون ماده 
۵ به منظور ایجاد تعادل میان منافع خصوصی و عمومی صورت گرفت که این بررسی، به 

دلیل نیاز به مطالعه و بررسی بیشتر، به جلسات بعدی شورا موکول شد.
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای  شهر تهران، در قرائت 
گزارش این کمیســیون و متن اصلی این طرح در جریان بررسی این طرح با اشاره به اینکه 
برنامه های توســعه شــهری در پی ایجاد تعادل میان منافع خصوصی و عمومی هستند، 
یادآور شــد: منفعت عمومی به معنای منفعتی اســت که همگانی و فراگیر باشد و همه 
شهروندان و گروه ها ذی نفع آن باشند. ازاین رو مهم  ترین منشأ منفعت عمومی، نظام تهیه 
و تصویب برنامه های توسعه شــهری است که باید تعادل بخشی میان منفعت عمومی و 

خصوصی را ایجاد کند.
عباســی در ادامه با اشــاره به اینکه این اقدام در راســتای افزایش شفافیت و حفاظت 
از منافع عمومی شهر  انجام می شــود، افزود: در راستای وظایف نظارتی و سیاست گذاری 
شــورای اسلامی شهر تهران، طرحی برای اصلاح فرایند بررسی درخواست ها در دبیرخانه 
کمیســیون ماده ۵ ارائه شده است؛ این اصلاحات شــامل وحدت رویه در ارسال و بررسی 
درخواســت ها، ســاماندهی فرایند انجــام وظایف دبیرخانه کمیســیون مــاده ۵ و تهیه 
گزارش های توجیهی مبتنی بر تحقق عدالت عمومی شهری و رعایت ضوابط و معیارهای 

فنی است.
رئیس شــورای اســلامی شــهر تهران در ادامه بررســی این طرح اعلام کــرد  تاکنون 
دســتورالعملی برای کمیسیون ماده ۵ وجود نداشته است و به همین دلیل، دستورالعمل 

و راهنما برای کمیسیون آورده شده است تا اجرای امور بر اساس آن دنبال شود.
وی افزود: برای مثال، اگر قرار است مجتمعی ساخته شود، باید سرانه ها در نظر گرفته 
شود. اگر ۲۰۰ واحد مسکونی ســاخته می شود، باید مرکز درمانی، مسجد و مواردی از این 

قبیل نیز لحاظ شود.
چمران تأکید کرد: با هر نوع ساخت وســاز موافق نیســتند و باید ساخت وساز به صورت 
قانونی انجام شود. وی افزود: شهرداری باید درآمد داشته باشد تا بتواند پروژه ها را اجرائی 
کند و ایــن هزینه به جیب خودش نمی رود، اما این نباید باعث شــود ســاختمانی خراب 

ساخته شود.
رئیس شــورای شهر تهران افزود: مجوز اضافه طبقه نباید داده شود؛ چراکه نمی دانیم 

طبقات دیگر به چه شکل و با چه فونداسیونی ساخته شده است.
وی با اشــاره بــه کمبود ساختمان ســازی خاطرنشــان کرد: دلیل نمی شــود که چون 
ســاختمان کم اســت، بد بســازیم. باید قدر پــول خــود را بدانیم و خوب بســازیم. نباید 
ســرمایه گذاری هدر برود. ســاختمان هایی که تخریب می شــوند، ثروت های ملی هستند 
و به راحتی به دســت نیامده اند. اگر ساخت وســاز خلاف بوده، نبایــد اجازه می دادیم که 

ساخته شود.
چمران افزود: قرار نیست دست کسی را برای ساختمان سازی ببندیم. در این دوره تأکید 
کرده ایم که مردم به ساختمان ســازی تشویق شوند. مهدی اقراریان، رئیس کمیته حقوقی 
شــورای شهر تهران نیز در ادامه جلسه شــورا بیان کرد: بیمارستان شهدای تجریش بدون 
پارکینگ ساخته شده اســت. باید حرف ها را  در شورا بشنویم. عمده این پروژه ها یا متعلق 
به افراد خاص یا نهادهای خاص اســت و چون قدرت دارند  می ســازند ، یا سرانه را تأمین 

نمی کنند، یا اعلام سرانه های آنها غیرواقعی است.
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